
УРОК 21 i Otázky работать кем?, быть кем?, стать кем?; 
7. pád podstatných jmen УРОК 2

Кем ты работаешь? -  Я работаю бухгалтером.
V jakém oboru pracuješ? -  Pracuji jako účetní.

Кем работает твой отец? -  Он работает слесарем.
V jakém oboru pracuje tvůj otec? -  Pracuje jako zámečník.

Моя дочь хочет стать медсестрой или учительницей.
Moje dcera se chce stát zdravotní sestrou nebo učitelkou.

Я не хочу быть ни юристом, ни экономистом.
Nechci být ani právníkem, ani ekonomem.

—> Slovesa быть, стать (jako i работать) patří do konjugace I. Skloňují se následovně: 
быть: я буду, ты будешь, он/она/оно будет, мы будем, вы будете, они будут; 
стать: я стану, ты станешь, он/она/оно станет, мы станем, вы станете, они станут.
Tato slovesa se v ruštině pojí s výrazy v 7. pádě. 7. pád odpovídá na otázku кем? чем? 
Podle typu kmene (tvrdý nebo měkký) má následující koncovky:

ro d  m užský a ro d  střed n í ro d  ženský 1 1 1

техник -  техник-ом журналистка -  журналистк-ой
учитель -  учител-ем няня -  нян-ей

> Většina podstatných jmen označujících vykonavatele profese má tvar výlučně rodu mužského bez 
ohledu na to, kdo profesi vykonává (врач, инженер, водитель, пилот, профессор, гид, фотограф, 
директор, строитель, режиссёр, бухгалтер, дизайнер apod.). Pro některá povolání existují dva 
tvary -  mužský a ženský; u žen tedy můžeme použít oba (продавец -  продавщица, преподаватель - 
преподавательница, учитель -  учительница).

I. Sloveso раб<
1. Я ещё
2. Мои р
3. Вы сю
4. Ты не

II. Do dialogu :
Отец ра( 
3) (строг 
5) (юрис

III. Do dialogu
Аня. Кем 
Дина. Мс 
Аня. А кг 
Дина. Мс 
Аня. А тв 
Дина. Мс 
Аня. В де

Дина. Я х

IV . Přelož do ru
1. Nina Ы

2. Stanu s<

3. Teta se

—> Některá podstatná jména mají ženské podoby (obvykle vytvořené pomocí přípony -ша), používané 4. Neteř o*
výlučně v hovorové řeči (кассир -  кассирша, библиотекарь -  библиотекарша, почтальон -  I  ______
почтальонша). 5. Otec рг;

OBVYKLE CHYBY
6. Pracuje:

Chybně: Он работает как директор. 7. Pracujel
VYSVĚTLENÍ: Kalk z češtiny. Po slovese работать je podstatné jméno v 7. pádě. I  ______

Správně: Он работает директором. 8. Ten pán

Chybně: Отец работает шофёрем.
VYSVĚTLENÍ: Podstatná jména s tvrdým kmenem mají koncovku -ом (srov. řidič -  řidič-em). 

Správně: Отец работает шофёром.
■ ý  H f  I. 1. pa6i 

3) строг 
2) архитектор 3) с 
юристом. А кем ti 
4. Племянница от 
преподавателем? 7.



УРОК 21а Т Е П Е Р Ь  Т В О Я  О Ч Е Р Е Д Ь !  a teď je řada na tobě!

I. Sloveso работать použij ve správném tvaru.
1. Я ещё не______________ . А ты где _
2. Мои родители уже н е_____________
3. Вы сколько лет здесь______________
4. Ты не знаешь, где_________________

_______________ ?

_________ , они пенсионеры.
___? -  М ы ____________________ здесь пять лет.
её дядя?
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II. Do dialogu n ap iš  p o d s ta tn á  jm é n a  o z n a č u j íc í  p r o fe s i v e  s p rá v n é m  tv a ru .

Отец работает 1) (информатик)____________________ , 2) (стоматолог)___________________,
3) (строитель)____________________ , 4) (преподаватель)_______________________ ,
5) (юрист)__________________ , 6) (повар)_____________________ , 7) (инженер)
___________________8) (следователь)___________________________.

III. Do d ia logu n a p iš  p o d s ta tn á  jm é n a  o z n a č u j íc í  p r o fe s i v e  s p rá v n é m  tv a ru .
А ня. Кем работает твоя мама?
Д и н а . Моя мама работает 1) (библиотекарь)___________________ .
А ня. А кто твой папа?
Д и н а . Мой папа -  2) (архитектор)_________________.
Аня. А твоя старшая сестра работает или учится?
Д и н а . Моя сестра работает 3) (стюардесса)_________________. А кем ты хочешь стать?
А ня. В детстве я мечтала стать 4) (портниха)_________________или 5) (медсестра)

______________, а сейчас хочу стать 6) (актриса)________________ . А ты кем хочешь быть?
Д и н а . Я  хочу быть или 7) (гид)______________ , или 8) (переводчик)______________________ .

IV. Přelož do ru sk é h o  ja zy ka .

1. Nina bude právnickou. A čím budeš ty?

2. Stanu se pilotem nebo kosmonautem.

3. Teta se ptá neteře, čím bude.

4. Neteř odpovídá, že se stane zdravotní sestrou nebo švadlenou.

5. Otec pracuje jako stavitel.

6. Pracuješ jako přednášející?

7. Pracujete jako účetní?

8. Ten pán pracuje jako ředitel.



1 7. pád podstatných jmen rodu mužského s měkkým kmenem , 
a kmenem zakončeným na ->k, -iii, -h, -m, -it-------- ■ j УРОК 22 А  Т Е П

Отец знаком с этим писателем.
Я порезала ножом палец.
Наташа будет со своим мужем.
Наша дача -  та слева, с крыльцом и с колодцем.

Otec se zná s tím spisovatelem/zná toho spisovatele. 
Poranila jsem si prst nožem.
Nataša bude se svým mužem.
Naše chata je ta vlevo, s terasou u vchodu a studnou.

7. pád čísla jednotného je problematický. Koncovky podstatných jmen s měkkým kmenem a s kmenem 
končícím na -m volíme podle místa přízvuku. Je nutné zapamatovat si několik zásad.

—> 1. Podstatná jména rodu mužského zakončená na souhlásku s měkkým znakem nebo -ň mají, pokud je
přízvuk na kmeni slova, v 7. pádě č. j. koncovku -eM, pokud je přízvuk od 2. pádu na koncovce, pak -ěM, 
Srovnej:

-ем -ём
учитель -  учител-ем король -  корол-ём
читатель -  читател-ем день -  дн-ём
трамвай -  трамва-ем муравей -  муравь-ём

л -imm
Podstatná jména муравей, воробей, соловей, ручей (s tzv. pohyblivým e) mají v předložkových pá­
dech místo -e měkký znak -ь (воробей -  воробья -  воробью -  воробьём).

> 2. Podstatná jména končící -ж, -ш -ч, -щ nebo -ц mají v 7. pádě č. j. koncovku -ом (pokud je přízvuk
od 2. pádu na koncovce) nebo -ем (pokud je přízvuk na kmeni)

-ом -ем
карандаш -  карандаш-ом пляж -  пляж-ем
нож -  нож-ом муж -  муж-ем
врач -  врач-ом товарищ -  товарищ-ем
конец -  конц-ом палец -  пальц-ем

PRO ZJEDNODUŠENÍ! U národnosti nikdy není přízvuk na koncovce (американец -
американцем, испанец -  испанцем, кубинец -  кубинцем). Pro ostatní 
výrazy této skupiny přesná pravidla pro přízvuk neexistují.

I. Slova v závorkách napi
1. Брат работает (
2. Вацлав III был
3. Пётр I был (цар
4. Мама работает
5. Ты работаешь (
6. Студент в сво(
7. Мой старший

II. Podstatná jména rodí
1. женщина с (м
2. жена с (муж).
3. работа со (слс
4. сын с (товари
5. дети с (мяч) _
6. встреча с (пи<
7. рейс (кораблг
8. вилка с (нож)
9. итальянец с ( 

10. жить с (подле

III. Najdi chyby v konce
1. Я открываю }
2. Дядя работае
3. Я знаком с кс
4. Не показыва:
5. Мальчик хор
6. Она называе
7. Пётр I был ц
8. Моя мама ра
9. Это небольш

10. Ты пользует
11. Я купаюсь ni
12. Ты вытирает

OBVYKLÉ CHYBY

Chybně: королем, царем, ножем, мячем, концем-^  přízvukem na kmeni)
VYSVĚTLENÍ: Slova tohoto typu vyžadují znalost, kde je slovní přízvuk; na něm totiž záleží volba 

správné koncovky.
Správně: королём, царём, ножом, мячом, концом (s přízvukem na koncovce)

|r V  I. 1. продавце»
[ 2. мужем 3. сл

III. 1 . - 2 .  заместителем 3

I
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L Slova v závorkách napiš ve správném tvaru.
1. Брат работает (продавец)___________________ .
2. Вацлав III был (король)______________________Чехии.
3. Пётр I был (царь)_____________ России.
4. Мама работает (руководитель школьного хор а)______________________________________ .
5. Ты работаешь (врач)_______________________?
6. Студент в свободное время работает (сторож )_______________________________________ .
7. Мой старший брат работает (телохранитель)________________________________________ .

II. Podstatná jména rodu mužského v závorce použij v 7. pádě.
1. женщина с (малыш)_________________________________________________________________
2. жена с (муж)_________________________________________________________________________
3. работа со (словарь)__________________________________________________________________
4. сын с (товарищ)______________________________________________________________________
5. дети с (мяч)_________________________________________________________________________
6. встреча с (писатель)_________________________________________________________________
7. рейс (корабль)_______________________________________________________________________
8. вилка с (нож)________________________________________________________________________
9. итальянец с (американец)____________________________________________________________

10. жить с (подлец)_____________________________________________________________________ .

III. Najdi chyby v koncovkách 7. pádu. Některé tvary jsou správné.
1. Я открываю дверь ключом.
2. Дядя работает заместителём директора.
3. Я знаком с королем Норвегии.
4. Не показывай пальцем!
5. Мальчик хорошо рисует карандашем.
6. Она называет меня подлецем и наглецом.
7. Пётр I был царем России.
8. Моя мама работает вместе с твоим отцом.
9. Это небольшой городок со старым дворцем.

10. Ты пользуешься этим словарем?
11. Я купаюсь под душом.
12. Ты вытираешься этим полотенцем?



УРОК 23

Таня живёт с тётей. Táňa bydlí s tetou.
Я живу с семьёй. Bydlím s rodinou.
Бабушка всё делает с душой. Babička všechno dělá s elánem.
Наша дочь работает вместе с Машей. Naše dcera pracuje s Mášou.

Volba koncovky podstatných jmen rodu ženského s měkkým kmenem a s kmenem zakončeným na -a, 
-m -h, -m a -i; je závislá na místě přízvuku. Je nutné zapamatovat si několik pravidel.

> 1. Podstatná jména s měkkým kmenem rodu ženského a mužského I. deklinace na -h mají, pokud je
přízvuk ve slově na kmeni, v 7. pádě koncovku -eií. Pokud je přízvuk na koncovce, mají koncovku -ěií.

-ей -ёй
няня -  нян-ей семья -  семь-ёй
тётя -  тёт-ей судья -  судь-ёй
кухня -  кухн-ей змея -  зме-ёй
вишня -  вишн-ей статья -  стать-ёй

PRO ZJEDNODUŠENÍ! Všechna osobní jména rodu ženského končící na -я mají ve všech pádech 
přízvuk vždy na kmeni (Таня -  Таней, Женя -  Женей, Наталья -  
Натальей).

I. Slova v závorl
1. Она cei
2. Сестра
3. Я рабо
4. Мой Д1

5. Ты сей
6. Племя
7. Студег
8. Мама ]
9. Тётя р;

II. Podstatná jn
1. Саша
2. Соня
3. тарел
4. жить
5. клетк
6. парк
7. коми
8. тётя (
9. плем.

10. рабо:

—> 2. Ve slovech končících na -xc, -m, -h, -ip nebo -p je koncovka -oů, jestliže je přízvuk na koncovce.
Pokud je přízvuk na kmeni, je koncovka -eň.

-ой -ей
свеча -  свеч-ой дача -  дач-ей
душа -  душ-ой каша -  каш-ей
овца -  овц-ой птица -  птиц-ей

PRO ZJEDNODUŠENÍ! Skupina podstatných jmen rodu ženského s kmenem na -xc, -m, -h, -ip nebo 
-i; má přízvuk na koncovce v č. j. velmi zřídka (a s tím i koncovku -om v 7. p). 
Stačí si zapamatovat příklady uvedené výše, s těmi se setkáváme nejčastěji.

III. Najdi chyly
1. Таня e
2. Мы ep
3. Перед
4. Ha ctí

5. Они г
6. Певеи
7. Дарья
8. В угл)

OBVYKLÉ CHYBY

Chybně: землей, судьей, свечей
VYSVĚTLENÍ: Volba nesprávné koncovky je výsledkem nesprávného přízvuku. 

Správně: землёй, судьёй, свечой

i .  l .

дите.
8. дядей 9. пле 
8. птицей
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li Slova v závorkách napiš ve správném tvaru.
1. Она сейчас работает (уборщица)_______________________________________________________
2. Сестра работает (продавщица)_________________________________________________________
3. Я работаю (учительница)______________________________________________________________
4. Мой двоюродный брат работает вместе с (Наташа)_____________________________________
5. Ты сейчас работаешь (почтальонша)___________________________________________________
6. Племянница работает (секретарша)____________________________________________________
7. Студентка работает (руководительница нашего кружка)________________________________
8. Мама работает (няня)__________________________________________________________________
9. Тётя работает (судья)__________________________________________________________________

II. Podstatná jména rodu ženského napiš v 7. pádě.
1. Саша с (Соня)________________________________________________________________________
2. Соня с (Саша)________________________________________________________________________
3. тарелка с (каша)______________________________________________________________________
4. жить с (семья)________________________________________________________________________
5. клетка с (птица)______________________________________________________________________
6. парк с (аллея)_________________________________________________________________________
7. комната с (кухня)_____________________________________________________________________
8. тётя с (дядя)__________________________________________________________________________
9. племянник с (племянница)____________________________________________________________

10. работать с (душа)_____________________________________________________________________

III. Najdi chyby v koncovkách 7. pádu. Některé věty jsou správné.
1. Таня едет в деревню с тётей и дядей.
2. Мы едем в деревню на машине с племянницой Тонёй.
3. Перед деревней машина сломалась.
4. На столе стоит тарелка с черешнёй.
5. Они покупают домик с рощой.
6. Певец выступает с новой песней.
7. Дарья была настоящей красавицой.
8. В углу стоит клетка с птицой, с попугаем.


